
The Holy See

LIST OJCA WITEGO FRANCISZKA

 DO  YDOWSKICH BRACI i SIÓSTR W IZRAELU 

 

Pragnę także dodać, że nigdy nie należy tracić nadziei na możliwy pokój i że musimy robić
wszystko, aby go szerzyć, odrzucając wszelkie formy defetyzmu i nieufności. Powinniśmy patrzeć
na Boga, jedyne źródło niezawodnej nadziei. Jak powiedziałem przed dziesięciu laty, «historia
uczy, że same nasze siły są niewystarczające. Wiele razy byliśmy już blisko osiągnięcia pokoju,
lecz szatan różnymi sposobami zdołał to uniemożliwić. Dlatego jesteśmy tutaj, wiemy i wierzymy
bowiem, że potrzebujemy pomocy Boga. Nie uchylamy się od naszej odpowiedzialności, lecz
nasza prośba do Boga jest aktem najwyższej odpowiedzialności, przed naszymi sumieniami i
naszymi ludami. Usłyszeliśmy wezwanie i musimy na nie odpowiedzieć: jest to wezwanie, by
przerwać spiralę nienawiści i przemocy, by przerwać ją jednym słowem: ‘brat’. Lecz by
wypowiedzieć to słowo, wszyscy musimy podnieść wzrok ku niebu i uznać, że jesteśmy dziećmi
tego samego, jedynego Ojca» (Ogrody Watykańskie, 8 czerwca 2014 r.; w: «L’Osservatore
Romano», wyd. polskie, n. 6/2014, s. 34).

W czasach przygnębienia jest nam bardzo trudno zobaczyć przyszły horyzont, gdzie światło
zastępuje ciemność, przyjaźń zastępuje nienawiść, współpraca zastępuje wojnę. Jednakże my,
jako Żydzi i katolicy, jesteśmy świadkami właśnie takiego horyzontu. I musimy tak postępować,
zaczynając przede wszystkim właśnie od Ziemi Świętej, gdzie chcemy razem pracować na rzecz
pokoju i na rzecz sprawiedliwości, robiąc wszystko, co możliwe, aby tworzyć relacje zdolne
otwierać nowe świetlane horyzonty dla wszystkich, Izraelczyków i Palestyńczyków.

Jedni i drudzy, Żydzi i katolicy, musimy angażować się na tej drodze przyjaźni, solidarności i
współpracy w poszukiwanie sposobów, aby naprawić zniszczony świat, pracując razem w każdej
części świata, a zwłaszcza w Ziemi Świętej, aby odzyskać zdolność dostrzegania w obliczu
każdego człowieka obrazu Boga, według którego zostaliśmy stworzeni.

Mamy jeszcze wiele do zrobienia razem, aby dać gwarancję, że świat, jaki pozostawimy tym,
którzy przyjdą po nas, będzie lepszy, ale jestem pewien, że potrafimy nadal współpracować ze
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sobą w tym celu.

Z braterskim uściskiem

Franciszek  
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